

The Vigdís Prize for Women's Empowerment

Le Prix Vigdís de l'empouvoirement des femmes



Vigdís PRIZE
for Women's Empowerment
GOVERNMENT OF ICELAND | COUNCIL OF EUROPE PARLIAMENTARY ASSEMBLY



THE PRIZE

The Vigdís Prize for Women's Empowerment is awarded each year by the Parliamentary Assembly of the Council of Europe, in partnership with the Government of Iceland.

The Vigdís Prize rewards outstanding initiatives promoting the empowerment of women in all their diversity, which can range from achievements in gender equality, including women's public participation and access to decision-making, to championing outstanding women's achievements and role models, as well as transformative actions to achieve inclusive policies and practices that benefit women's public and private lives.

Launched in Reykjavik in May 2023, the Vigdís Prize for Women's Empowerment is named after Iceland's former President Vigdís Finnbogadóttir, the first woman in the world to be elected as a head of state in 1980. Also a UNESCO Goodwill Ambassador, Ms Finnbogadóttir is herself a shining example of women's empowerment, and an inspiration for other women and girls who strive for equality in all walks of life.

The first Vigdís Prize for Women's Empowerment was awarded in June 2024 to the Irida Women's Center, in Greece: a grassroots NGO which works for positive change in the lives of women experiencing poverty, social exclusion and gender-based violence.

THE AWARD

The Prize consists of a sum of 60.000 euros, to finance action to promote women's empowerment carried out or supported by the Prize-winner, and a diploma.

LE PRIX

Le Prix Vigdís de l'empouvoirement des femmes est décerné chaque année par l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe, en partenariat avec le Gouvernement de l'Islande.

Le Prix Vigdís récompense des initiatives exceptionnelles en faveur de l'empouvoirement des femmes dans toute leur diversité, avec un large éventail allant des réalisations en matière d'égalité de genre, d'égalité d'accès à leur participation et à la prise de décision, à la défense des opportunités des femmes et au soutien apporté pour qu'elles prennent leur place dans la société, ainsi qu'à des actions visant à encourager des politiques et des pratiques inclusives.

Lancé à Reykjavik en mai 2023, le Prix Vigdís de l'empouvoirement des femmes rend hommage à l'ancienne Présidente de l'Islande, Vigdís Finnbogadóttir, première femme au monde à avoir été élue à la tête d'un État en 1980. Également Ambassadrice de bonne volonté de l'UNESCO, M^{me} Finnbogadóttir est elle-même un brillant exemple de l'empouvoirement des femmes, et une source d'inspiration pour les femmes et jeunes filles d'aujourd'hui qui luttent pour l'égalité dans tous les domaines de la vie.

Le premier Prix Vigdís de l'empouvoirement des femmes a été décerné en juin 2024 au Centre pour les femmes Irida en Grèce : une ONG locale qui œuvre pour des changements positifs dans la vie des femmes confrontées à la pauvreté, à l'exclusion sociale et aux violences fondées sur le genre.

LA RÉCOMPENSE

Le Prix consiste en une somme de 60.000 euros, pour financer une action dans le domaine mené ou soutenu par la ou le lauréat et d'un diplôme.

WHO CAN BE NOMINATED?

— Candidates must be champions of promoting the empowerment of women in all their diversity. They can be individuals or civil society groups, including national or international non-governmental organisations, associations and private companies.

HOW TO APPLY?

— Applications need to be submitted online by filling in the nomination form available at pace.coe.int/en/pages/vigdisprize before the date indicated in the form.

- ▶ The form must be completed in English or French;
- ▶ The application must be supported by at least five sponsors, (other than the nominee) whose signatures must be sent in PDF format by email to vigdis.prize@coe.int;
- ▶ Details must be provided of the nominee's action to promote women's empowerment and specifying the reasons why the nominee's action should be considered as outstanding.

THE SELECTION PANEL

— The Selection Panel, chaired by the President of the Assembly or a person designated by them, is composed of six independent members with recognised standing in the field of women's empowerment.

— Three members of the Selection Panel are nominated by the Bureau of the Assembly, upon the proposal of the Assembly's Committee on Equality and Non-Discrimination, and three are nominated by the Government of Iceland.

— Members of the Selection Panel are appointed for a two-year period, renewable twice. Serving members of the Assembly cannot be members of the Selection Panel of this Prize.

QUI PEUT ÊTRE CANDIDAT-E ?

— Les candidat-es doivent être des champions de la promotion de l'empouvoirement des femmes dans toute leur diversité. Il peut s'agir de toute personne ou groupe de la société civile, dont les organisations non gouvernementales nationales ou internationales, des associations et des entreprises privées.

COMMENT SOUMETTRE SA CANDIDATURE ?

— Les candidatures doivent être soumises en ligne en remplissant le formulaire de candidature disponible à l'adresse pace.coe.int/fr/pages/vigdisprize avant la date mentionnée dans le formulaire :

- ▶ Le formulaire doit être rempli en anglais ou en français ;
- ▶ la candidature doit être soutenues par au moins cinq sponsors, autres que la ou le candidat, dont les signatures doivent être envoyées en format PDF par courriel à vigdis.prize@coe.int ;
- ▶ Des détails doivent être fournis sur l'action de la ou du candidat pour promouvoir l'empouvoirement des femmes et préciser les éléments qui justifient que l'action de la ou du candidat soit considérée comme exceptionnelle.

LE JURY

— Le jury du Prix, présidé par la ou le Président de l'Assemblée ou par une personne qu'elle ou il aura désigné, est composé de six membres indépendants, reconnus dans le domaine de l'empouvoirement des femmes.

— Trois membres du jury sont nommés par le Bureau de l'Assemblée, sur proposition de la commission sur l'égalité et la non-discrimination de l'Assemblée, et trois sont nommés par le Gouvernement de l'Islande.

— Les membres du jury sont nommés pour une période de deux ans, renouvelable deux fois. Les membres actuels de l'Assemblée ne peuvent pas être membres du jury.

THE AWARD CEREMONY

The Prize is awarded at a ceremony which takes place in Strasbourg on the Monday of the Summer Session of the Parliamentary Assembly, usually in late June. The name of the prize-winner is announced by the President of the Parliamentary Assembly and communicated widely.

Since 2024, the Vigdís Prize for Women's Empowerment is awarded each year by the Parliamentary Assembly of the Council of Europe, in partnership with the Government of Iceland, to recognise outstanding action by individuals, civil society groups, and entities in the public or private sector, to empower women in all their diversity, in Europe and beyond.



Government of Iceland

LA CÉRÉMONIE DE REMISE DE PRIX

Le Prix est remis lors d'une cérémonie se tenant à Strasbourg le lundi de la Session plénière d'été de l'APCE, qui a lieu habituellement fin juin. Le nom de la ou du lauréat est annoncé par la ou le Président de l'Assemblée.

Depuis 2024, le Prix Vigdís de l'empouvoirement des femmes est décerné chaque année par l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe, en partenariat avec le Gouvernement de l'Islande, pour récompenser des actions exceptionnelles menées par des individus, des groupes de la société civile et des entités du secteur public ou privé, en faveur de l'empouvoirement des femmes dans toute leur diversité, en Europe et au-delà.

www.coe.int

The Council of Europe is the continent's leading human rights organisation. It comprises 46 member states, including all members of the European Union. All Council of Europe member states have signed up to the European Convention on Human Rights, a treaty designed to protect human rights, democracy and the rule of law. The European Court of Human Rights oversees the implementation of the Convention in the member states.

Le Conseil de l'Europe est la principale organisation de défense des droits humains du continent. Il comprend 46 États membres, dont l'ensemble des membres de l'Union européenne. Tous les États membres du Conseil de l'Europe ont signé la Convention européenne des droits de l'homme, un traité visant à protéger les droits humains, la démocratie et l'État de droit. La Cour européenne des droits de l'homme contrôle la mise en œuvre de la Convention dans les États membres.



Parliamentary Assembly
Assemblée parlementaire

COUNCIL OF EUROPE



CONSEIL DE L'EUROPE